



# الجمعية العامة الـ140 للاتحاد البرلماني الدولي الدوحة (قطر)، 6 - 10 نيسان/أبريل 2019



Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

A/140/2-P.1  
13 آذار/مارس 2019

الجمعية العامة  
البند 2

## النظر في طلب إدراج بند طارئ في جدول أعمال الجمعية العامة

طلب إدراج بند طارئ  
في جدول أعمال الجمعية العامة الـ 140 للاتحاد البرلماني الدولي  
مُقدم من وفد دولة الكويت

في 12 آذار/مارس 2019، تلقى الأمين العام من مجلس الأمة في دولة الكويت طلباً ووثائق مرفقة لإدراج بند طارئ في جدول أعمال الجمعية العامة الـ 140 بعنوان:

"توفير الحماية الدولية للشعب الفلسطيني"

وسيجد المندوبون في الجمعية العامة الـ 140 مرفقاً نص الرسالة التي تضمنت تقديم الطلب (المرفق الأول)، إضافة إلى المذكرة التوضيحية (المرفق الثاني)، ومشروع قرار (المرفق الثالث) دعماً له.

وسُيطلب من الجمعية العامة الـ 140 أن تتخذ قراراً بشأن طلب وفد دولة الكويت يوم الأحد، 7 نيسان/أبريل 2019.

وبموجب أحكام القاعدة 11 (الفقرة 1) من لوائح الجمعية العامة، يجوز لأي عضو في الاتحاد البرلماني الدولي أن يطلب إدراج بند طارئ في جدول أعمال الجمعية. ويجب أن يرفق هذا الطلب بمذكرة توضيحية موجزة ومشروع قرار يحدد بوضوح نطاق الموضوع الذي يشملته الطلب. وتقوم أمانة الاتحاد البرلماني الدولي بإبلاغ جميع الأعضاء بهذا الطلب وبأي وثائق من هذا القبيل على الفور.

إضافة إلى ذلك، تنص القاعدة 11 (الفقرة 2) من لوائح الجمعية العامة على ما يلي:

- (أ) يجب أن يتناول طلب إدراج بند طارئ حالة دولية هامة حدثت مؤخراً تستلزم اتخاذ إجراء عاجل من جانب المجتمع الدولي، والتي يكون من المناسب أن يعرب الاتحاد البرلماني الدولي عن رأيه وحشد الاستجابة البرلمانية. ولقبول مثل هذا الطلب ينبغي أن يحصل على ثلاثي الأصوات المشاركة في التصويت؛
- (ب) لا يجوز للجمعية أن تدرج في جدول أعمالها سوى بند طارئ واحد، وفي حال حصول عدة طلبات على الأغلبية المطلوبة، يقبل الطلب الذي يحصل على أكبر عدد من الأصوات الإيجابية؛
- (ج) يجوز لمقدمي طلبين أو أكثر لإدراج بند طارئ ضمّ مقترحاتهم في طلب واحد، إذا كانت المقترحات الأساسية، تنصبّ على الموضوع نفسه؛
- (د) لا يجوز أن يدرج في مشروع القرار، المتعلق بالبند الطارئ، موضوع مقترح بعد أن يسحبه مقدموه، أو إذا رفضته الجمعية، ما لم تكن هناك إشارة واضحة له في الطلب وفي عنوان الموضوع الذي أقرته الجمعية.

A/140/2-P.1

ملحق 1

الأصل: الإنجليزية

المراسلات الموجهة إلى الأمين العام من قبل  
إدارة المنظمات البرلمانية الدولية  
لمجلس الأمة في دولة الكويت

دولة الكويت، 12 آذار/مارس 2019

عزيزي السيد الأمين العام،

أولاً، أود أن أنتهز هذه الفرصة كي أنقل للاتحاد البرلماني الدولي أطيب التحيات من مجلس الأمة في دولة الكويت.

تجدون مرفقاً بهذا البريد الإلكتروني البند الطارئ المقترح من وفد مجلس الأمة في دولة الكويت. ونطلب منكم إدراج البند الطارئ على جدول أعمال الجمعية العامة الـ140، المقرر عقدها في الدوحة، دولة قطر، من 6 إلى 10 نيسان/أبريل 2019:

"توفير الحماية الدولية للشعب الفلسطيني"

كما نطلب من الأمانة العامة للاتحاد البرلماني الدولي ألا تتردد في الاتصال بنا من أجل أي ملاحظات فنية حول البند الطارئ المقترح.

وتفضلوا بقبول فائق الاحترام،

أحمد ببهاني

إدارة المنظمات البرلمانية الدولية

مجلس الأمة في دولة الكويت

توفير الحماية الدولية للشعب الفلسطيني  
مذكرة تفسيرية مقدمة من وفد دولة الكويت

خمسون عاماً قد انقضت ولا زلنا نطالب الى اليوم بتوفير الحماية للشعب الفلسطيني الشقيق والدعوة الى العمل الجاد لوقف اعتداءات المعتصب الإسرائيلي ومستوطنيه. فلازال الشعب الفلسطيني يُمارس بحقة شتى أنواع الاعتداءات والجرائم والقتل الوحشي ناهيك عن المداهمات والاعتقالات المحففة التي تتناهى وبشكل صريح ومتعمد لجميع الأعراف والقوانين الدولية والإنسانية وسط الصمت والخذلان الدولي المستمر والمتعمد.

إن ما يمر به أشقاؤنا في فلسطين المحتلة اليوم يحتم علينا أن نعلو أصواتنا كبرلمانيين ونطالب العالم اجمع بأن نعزز الوجود الدولي عبر أروقة الأمم المتحدة وهيئاتها لتوفير الحماية الدولية اللازمة للشعب الفلسطيني على كافة الأصعدة السياسية والاقتصادية والسكانية بالإضافة الى حماية الإرث التاريخي الذي اضمحل اثر عمليات الاستيطان الإسرائيلية المشينة، وتفعيل دور مجلس الأمن بالتحرك الفوري والعاجل لوضع حد للعدوان الإسرائيلي المتواصل ضد الفلسطينيين، وضرورة مضاعفة مسؤولياته الملقاة على عاتقه للنهوض بدوره السياسي بفاعلية أكثر وذلك من أجل وضع حد لتلك الانتهاكات السافرة. وبناءً على ما سبق فإننا نطلب ادراج هذا البند الطارئ على جدول أعمال الجمعية العامة الـ140 للاتحاد البرلماني الدولي.

توفير الحماية الدولية للشعب الفلسطيني  
مشروع قرار مقدمة من وفد دولة الكويت

الجمعية العامة الـ140 للاتحاد البرلماني الدولي.

1. تدين كافة الجرائم البشعة التي يمارسها الكيان الصهيوني بحق الشعب الفلسطيني الأعزل؛
2. تطلب من المجتمع الدولي بالوقوف بوجه الاعتداءات المتكررة للمحتل الصهيوني وإلزامه بالقوانين والمعاهدات الدولية؛
3. تدعو الى تعزيز مسؤوليات الأمم المتحدة لا سيما مجلس الامن لتفعيل دورها وذلك لضمان احترام حقوق الانسان الدولية وقانون الانسان الدولي، بما يسهم بتوفير الحماية للشعب الفلسطيني الشقيق؛
4. تؤكد على ضرورة مساءلة الكيان الصهيوني المحتل على كافة جرائمه وانتهكاته المستمرة لحقوق وحرىات الشعب الفلسطيني؛
5. تدين كافة عمليات التهجير والتطهير العرقي التي تمارس بحق المدنيين من الشعب الفلسطيني؛
6. تؤكد على ضرورة التزام سلطات الاحتلال الاسرائيلي بواجباتها ومسؤولياتها القانونية بموجب اتفاقية جنيف الرابعة، المتعلقة بحماية المدنيين في وقت الحرب، والمؤرخة في 12 أغسطس 1949؛
7. تؤكد على دعم حق الشعب الفلسطيني الشقيق في مقاومته ونضاله المشروع بالتخلص من الاحتلال الاسرائيلي ونيل كافة حقوقه في العودة وأقامه دولته الوطنية المستقلة وعاصمتها القدس على حدود 4 يونيو 1967؛
8. تؤكد مرة أخرى على أهمية الدبلوماسية البرلمانية على الصعيد الدولي من خلال تسهيل المفاوضات والاتفاقيات التي يتم التوصل اليها؛

1. تؤكد على مبدئها تجاه القضية الفلسطينية وحماية الشعب الفلسطيني؛
2. تؤكد كذلك على تضامنها مع الشعب الفلسطيني، ووقوفنا الى جانبه في الدفاع عن قضيته العادلة وحقوقه المشروعة والتي كفلتها قرارات الشرعية الدولية؛
3. تؤكد على الاعتراف بدولة فلسطين وبالقدس الشرقية عاصمة لها؛
4. تؤكد على ضرورة توفير الحماية اللازمة للشعب الفلسطيني الأعزل والالتزام بالمواثيق والمعاهدات الدولية التي تدين الاعتداءات الإسرائيلية السافرة بحق اشقاؤنا في فلسطين؛
5. تشدد على ضرورة ضمان سلامة وحماية الاشقاء المدنيين الفلسطينيين في الأراضي المحتلة، بما في ذلك قطاع غزة وذلك عبر توفير وارسال بعثة حماية دولية والرفع الكامل للإغلاق والقيود التي تفرضها قوات الاحتلال الإسرائيلي على التنقل والموصول الى قطاع غزة؛
6. تؤكد على ضرورة فتح المعابر الحدودية في قطاع غزة بشكل فوري ومستدام لتدفق المساعدات الإنسانية، والسلع التجارية وفقاً للقانون الدولي؛



Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

# 140<sup>th</sup> IPU Assembly

## Doha (Qatar), 6 – 10 April 2019



Assembly  
Item 2

A/140/2-P.1  
13 March 2019

## Consideration of requests for the inclusion of an emergency item in the Assembly agenda

### Request for the inclusion of an emergency item in the agenda of the 140<sup>th</sup> Assembly of the Inter-Parliamentary Union submitted by the delegation of Kuwait

On 12 March 2019, the Secretary General received from the National Assembly of Kuwait a request and accompanying documents for the inclusion in the agenda of the 140<sup>th</sup> Assembly of an emergency item entitled:

"Providing international protection for the Palestinian people".

Delegates to the 140<sup>th</sup> Assembly will find attached the text of the communication submitting the request ([Annex I](#)), as well as an explanatory memorandum ([Annex II](#)) and a draft resolution ([Annex III](#)) in support thereof.

The 140<sup>th</sup> Assembly will be required to take a decision on the request of the delegation of Kuwait on Sunday, 7 April 2019.

Under the terms of Assembly Rule 11.1, any Member of the IPU may request the inclusion of an emergency item in the Assembly agenda. Such a request must be accompanied by a brief explanatory memorandum and a draft resolution which clearly define the scope of the subject covered by the request. The IPU Secretariat shall communicate the request and any such documents immediately to all Members.

Furthermore, Assembly Rule 11.2 stipulates that:

- (a) A request for the inclusion of an emergency item must relate to a recent major situation of international concern on which urgent action by the international community is required and on which it is appropriate for the IPU to express its opinion and mobilize a parliamentary response. Such a request must receive a two-thirds majority of the votes cast in order to be accepted.
- (b) The Assembly may place only one emergency item on its agenda. Should several requests obtain the requisite majority, the one having received the largest number of positive votes shall be accepted.
- (c) The authors of two or more requests for the inclusion of an emergency item may combine their proposals to present a joint one, provided that each of the original proposals relates to the same subject.
- (d) The subject of a proposal that has been withdrawn by its authors or rejected by the Assembly cannot be included in the draft resolution submitted on the emergency item, unless it is clearly referred to in the request and title of the subject adopted by the Assembly.

**COMMUNICATION ADDRESSED TO THE SECRETARY GENERAL BY  
THE INTER-PARLIAMENTARY ORGANIZATIONS DEPARTMENT OF THE  
NATIONAL ASSEMBLY OF KUWAIT**

Kuwait, 12 March 2019

Dear Mr. Secretary General,

First, I would like to take this opportunity to convey to the IPU the best regards of the National Assembly of Kuwait.

Kindly find attached to this email the emergency item proposed by the delegation of the National Assembly of Kuwait. We kindly request the inclusion of this emergency item on the agenda of the 140<sup>th</sup> IPU Assembly due to take place in Doha, the State of Qatar, from 6 to 10 April 2019:

"Providing international protection for the Palestinian people".

We also request the IPU Secretariat not to hesitate to contact us for any technical remarks on the proposed emergency item.

Yours sincerely,

(Signed)

Ahmad ALBEHBEHANI  
Inter-Parliamentary Organizations Department  
National Assembly of Kuwait



## **PROVIDING INTERNATIONAL PROTECTION FOR THE PALESTINIAN PEOPLE**

### ***Explanatory memorandum submitted by the delegation of Kuwait***

Fifty years have gone by and we are still calling for the protection of our Palestinian brothers, we are still calling for an immediate halt to the constant violent acts carried out by the usurping Israeli colonizer. The Palestinian people are still being oppressed; they are subjected to various attacks, crimes and grotesque murders, in addition to constant raids and unlawful arrests which blatantly and purposefully contradict all international and humanitarian laws amidst deliberate international silence and failure.

What our Palestinian brothers are going through in occupied Palestine dictates that we raise our voices as parliamentarians and call on the entire world to unite and create a strong international presence in the United Nations and its sub-organizations in favour of providing the necessary international protection to the Palestinian people at all political, economic and demographic levels, as well as ensuring the protection of the historical heritage which has been deteriorating as a result of the disgraceful Israeli settlements. The Security Council should play a more effective role by immediately and urgently stopping the ongoing Israeli aggression against the Palestinians and increasing its competencies to carry out its political mandate more effectively in order to put an end to such flagrant violations.

Based on the aforementioned, we request the inclusion of the following emergency item on the 140<sup>th</sup> IPU Assembly's agenda.

## PROVIDING INTERNATIONAL PROTECTION FOR THE PALESTINIAN PEOPLE

### *Draft resolution submitted by the delegation of KUWAIT*

The 140<sup>th</sup> Assembly of the Inter-Parliamentary Union,

- (1) *Condemning* all the heinous crimes committed by the Zionist regime against the unarmed Palestinian people,
- (2) *Requesting* the international community to make a stand against the repeated aggressions of the Zionist occupier and to abide by international law and treaties,
- (3) *Calling* for the strengthening of the responsibilities of the United Nations, especially the Security Council, in order for it to play an effective role in guaranteeing respect of international human rights and International Humanitarian Law, thus contributing to the protection of the brotherly Palestinian people,
- (4) *Affirming* the need to hold the occupying Zionist regime accountable for all its crimes and its ongoing violations of the rights and freedoms of the Palestinian people,
- (5) *Condemning* all the displacement and ethnic cleansing carried out against Palestinian civilians,
- (6) *Affirming* that Israeli occupation authorities must show commitment to their obligations and legal responsibilities under the Fourth Geneva Convention regarding the Protection of Civilians in times of war dated 12 August 1949,
- (7) *Reiterating* its support for the rights of the brotherly Palestinian people in their resistance and their legitimate struggle to liberate themselves from the Israeli occupation and to regain all their rights to return and to establish a sovereign nation state with Jerusalem as its capital based on the borders of 4 June 1967,
- (8) *Reaffirming* once again the importance of parliamentary diplomacy on an international level through facilitating negotiations and agreements,
  1. *Reaffirms* its principles in regard of the Palestinian cause and the protection of the Palestinian people;
  2. *Also reaffirms* its solidarity with the people of Palestine, standing alongside them in defending their just cause and their lawful rights that were guaranteed by the resolutions of international legitimacy;
  3. *Further reaffirms* that Palestine is a sovereign state and its capital city is Eastern Jerusalem;
  4. *Further reaffirms* the pressing need to provide the necessary protection for the unarmed Palestinian people, and to adhere to the international charters and treaties that condemn Israeli attacks on its Palestinian brothers;
  5. *Emphasizes* the pressing need to guarantee the safety and protection of the brotherly Palestinian citizens in the occupied lands, including but not limited to the Gaza Strip, by sending an international protection mission, in addition to the complete lifting of all bans and restrictions on traveling and on reaching the Gaza Strip which are being enforced by the Israeli occupier;
  6. *Reaffirms* the pressing need to open the borders in the Gaza Strip immediately and permanently in order to provide humanitarian aid and goods in accordance with international law.